

## LOOKING BACKWARD AND FORWARD

In 1989, as in former years, Otto Szabolcs invited members to come to Hungary for an international colloquy on the didactical use of the media. As participants from non-socialist countries the president of our Society took part, together with our-fellow member Keijo Elio from Finland. In recent years Hungary doubtless became an important point of contact between the western and eastern halves of Europe. Our fellow-member Istvan Horanyi, Budapest, is trying to found a working group in our Society for those who are interested in working with computers. In case you feel interested in this subject, please write directly to : Dr. Istvan Horanyi, Hungarian Academy of Sciences, 1 uri u. 53, 1250 Budapest, Hungary.

In Czechoslovakia our fellow-member J. Sykora is staging a big congress in Brno (Brünn), in October of this year. It would be a good thing when several members from western countries could decide to take part.

For the seventh international colloquy, held in the beginning of March of this year in the Akademie für politische Bildung at Tutzing (FRG), ca. thirty-five members from fourteen different countries in Europa, from Israel, from the USA, and from Canada, came together. For the very first time we had a member from the Soviet-Union in our midst. In the USA a report on this congress by our fellow-member Gordon Mork has already appeared.

It is a pity that the volume with the results of our conference in Leck, Schleswig-Holstein (FRG), in September 1986, called 'Wesenszüge Europas' from a didactical point of view, could not appear up to now, although the text is set up and printed and has only to be bound yet, as far as I know. However, we may hope that it will be on the market very soon.

The twelfth colloquy of the 'Bodenseerunde' (comprising the German Land Baden-Württemberg, Austria, and Switzerland) on curricula and educational media this time took place on Italian territory, that is at Bressanone (Brixen) in South-Tyrol. It was a resounding success. True enough, some South-Tyroleans already took part in many of the former colloquies but this was the first time that this group assembled in their country. The Verband der Südtiroler Mittelschullehrer was a party to the organization, while its president A. Sparber was the chairman of the colloquy. Numerous teachers of the 'Liceo' (grammar-school) and the 'scuola media unica' were present. The theme of the colloquy was the French Revolution; referring to this example and with the help of a research report by our fellow-member Reinalter from Innsbruck, curricula, text books, and other appliances, together with published models of teaching, were presented and discussed. A report on the results of this congress will be published in the

periodical of the Mittelschullehrer of South-Tyrol.

The Board of our Society assembled in October 1988 at Louvain in Belgium, and in March 1989 at Tutzing (FRG). Decisions were taken with regard to the Rules of the Society and to our finances; preparations for future activities, in particular of congresses and publications, were discussed. The seventeenth International Congress of the Historical Sciences, to be held at Madrid from August 26 to September 2, 1990, was in the limelight of our discussions. It is important that the Society will be represented there as numerously as possible. I therefore ask all members of our Society to participate in this congress, when possible. For those who apply at an early date the subscription fee will be lower. Being an Organisme affilié of the World Congress of the Historical Sciences our Society has the right of claiming three half days in which to execute our own program. We now know that we may dispose of a big hall, an amphitheatre, with four hundred seats. We do not yet know on which days we can have this room. However, we can use additional rooms in a study centre at Madrid of which a fellow-member at Madrid has the disposal. This makes it possible for us to execute our whole program.

At this moment we have twenty speakers from fourteen different countries to which very probably some Ibero-American speakers must be added. They are asked to send in their contributions before the congress so that they may be presented at the beginning of the congress in a multiplied form. During the congress itself every speaker is entitled to a statement of no more than ten minutes. The results will be published in a volume of the Georg-Eckert-Institut für internationale Schulbuchforschung at Brunswick (FRG), in English, that is, while in Madrid, according to a decision of the Board, every member may speak English, German, or French, and, on this occasion, also Spanish.

As one will see from the draft program that is printed hereafter, the main program falls apart into a section concerning the history of mentality, and one that applies to history teaching in schools; for both sections just as many lectures have been offered. In case we would be able to execute this program without considerable curtailments, it will be made clear to <sup>the</sup> public ear and eye of the professional guild worldwide that history didactics, as the science of historical consciousness, is able to present essential contributions with regard to one of the main themes of the congress. Let us hope that at least some of the results of our efforts will appear in history teaching in schools and particularly in the training of future history teachers.

Early in the year 1990 the second edition of the international bibliography of history didactics should be published. The publishing house is Kraus International in New York; the editors are G. Mork, K. Pellens, S. Quandt, and H. Süßmuth.

It seems important to me that all our members look after it that their institutes order this volume, preferably in several copies, and that it will not be left to gather dust on the shelves of a library but will be used in teaching and research.

In this issue of 'Communications' our fellow-member Peter Ziegler, from Switzerland, addresses himself to you. According to the Rules elections must be held; these must be executed in such a manner that the first round is over before the Madrid World Congress in August/September 1990. We intend to hold a general assembly at Madrid, time and place of which will be made known later, to decide on questions of the Rules and of finances and to discuss activities of the Society in a wider circle. The results of the first round of the elections will be made known there. In the following second round only the president and the vice-president will be elected.

As I announced to the Board already more than once, I am not intending to present myself as a candidate in the coming elections, not even just for a seat in the Board. This is not because I am beginning to feel myself too old or because I am shying the work. It is because, after ten years of functioning as president of our Society, I feel that it would be better when a younger generation - I am thinking of those who are ten to twenty years younger - now assumes the responsibility. Of course, I intend to remain active in the Society and am willing to devote myself to its tasks also in the future.

In October 1990 members from western countries are welcome in Thorun (Thorn) in Poland, to participate in a congress of the socialist countries on problems of history didactics. Whoever is interested in taking part must address himself to our fellow-member Jerzy Centkowski, Czerniakowska 46/15, 717 Warsaw, Poland. - For the end of September 1991 we are planning an international colloquy in Schleswig-Holstein (FRG), and perhaps also a larger conference either in March 1991 or in March 1992 in Berlin (west). In the Schleswig-Holstein congress we could discuss, in a smaller circle, the theme of Tutzing of this year : general historical education. In Berlin questions of the use of media and methods could be put in the foreground but also related to the theme mentioned. Decisions concerning both meetings can only be taken in the coming months. However, already now I feel impelled to ask who of you might be interested in the Berlin conference. He or she should travel there at his or her own costs or those of his or her institute; bed and board are free. If, in principle, you would like taking part, please report this to Walter Fürnrohr, Lärchenstrasse 19, 8035 Gauting, D. We would then be able to take these notices into account when it comes to invitations.

I hope that this report will fortify all of you in the conviction that our Society is bristling with life, that exactly in our days it has important tasks to fulfil and sees great possibilities of work, and that it wants to enable everyone of its members to collaborate in its efforts.

Walter Fűrnrrohr

Our 'man in Strasbourg', Roger Dirrig, has represented the Society at two meetings of the NGO's (of which our Society is one) of the Council of Europe, on October 4, 1988 (educational questions), and on January 31, 1989 (combined meeting of the Council and the NGO's). At the occasion of the 40th anniversary of the Council of Europe its Director of Political Affairs, Mr. H.P.Furrer, has sketched the three great axes of a new development : 1. a further strengthening of the Rights of Man; 2. a search for the cultural identity of Europe; 3. keeping track of new social problems some of which could interest this Society, among them the values to be transmitted, the capacities needed to acquire the values of our civilization, and the role of informatics. The NGO's are invited to sustain the Council in its efforts of this kind. Mr. Dirrig suggests that the Society might set up a working group that could present our educational ideas to the Council of Europe.

Piet F.M.Fontaine  
Amsterdam NL

## Rückblick und Vorausschau

Auch 1989 hat Otto Szabolcs wieder zu seinem mediendidaktischen internationalen Kolloquium nach Ungarn eingeladen. Neben dem Unterzeichneten war Kollege Kejo Elio aus Finnland als Besucher aus einem nichtsozialistischen Lande erschienen. Kein Zweifel, Ungarn ist in den letzten Jahren zu einer wichtigen Kontaktstelle zwischen westlich und östlich orientierten Ländern in Europa geworden. -

Kollege Istvan Horanyi, Budapest, möchte innerhalb unserer Gesellschaft eine Fachgruppe für computerinteressierte Kollegen ins Leben rufen. Wenn Sie an dieser Thematik interessiert sind, schreiben Sie ihm das am besten direkt (Országos Pedagógiai Intézet Pf. 33, Gorkij Fásor 17/21, H-Budapest VII).

In die CSSR lädt Kollege J. Sykora zu einer großen Tagung im Oktober dieses Jahres nach Brünn ein. Es wäre erfreulich, wenn sich mehrere Kollegen aus westlichen Ländern zu einer Teilnahme entschließen könnten.

Das 7. internationale Kolloquium, das Anfang März dieses Jahres wieder in der Akademie für politische Bildung in Tutzing abgehalten wurde, vereinigte ca. 35 Kollegen aus 15 Staaten Europas, aus Israel, den USA und Kanada. Erstmals war auch die Sowjetunion in diesem Kreise vertreten. In den USA ist bereits der Bericht unseres Kollegen Mork über diese Tagung erschienen. -

Der Band mit den Ergebnissen unserer Tagung 1986 in Leck, Schleswig-Holstein (Bundesrepublik Deutschland), "Wesenszüge Europas" in geschichtsdidaktischer Sicht, ist leider immer noch nicht auf dem Markt, obwohl er gesetzt und ausgedruckt ist und meines Wissens nur noch gebunden werden muß. Wir können aber hoffen, daß er nun doch sehr bald erscheinen wird.

Sehr gelungen war das 12. Lehrplan- und Lehrmittelgespräch der "Bodenseerunde", also der Länder Baden-Württemberg (Bundesrepublik Deutschland), Österreich und Schweiz, das

diesmal auf italienischem Staatsgebiet in Brixen (Südtirol) stattfand. Zwar hatten einzelne Südtiroler Kollegen schon häufig an diesen Gesprächen teilgenommen, die Veranstaltung war aber zum ersten Male in ihrem Lande, wurde zusammen mit dem Verband der Südtiroler Mittelschullehrer organisiert und von dessen Vorsitzendem A. Sparber geleitet. Zahlreiche Südtiroler Lehrer des "Liceo" (Gymnasium) und der "scuola media unica" waren anwesend. Thematisch befaßte sich die Tagung mit der Französischen Revolution, und an diesem Beispiele wurden nach einem Forschungsbericht unseres Mitglieds Prof. Reinalter, Innsbruck, Lehrplan, Lehrbücher und sonstige Unterrichtsmaterialien, auch publizierte Unterrichtsmodelle, vorgestellt und diskutiert. Ein Extrakt der Tagungsergebnisse wird in dem Organ der Südtiroler Mittelschullehrer publiziert.

Der Vorstand unserer Gesellschaft tagte im Oktober 1988 in Löwen, Belgien, und im März 1989 in Tutzing, Bundesrepublik Deutschland, zur Klärung von Satzungs- und Finanzfragen und zur Vorbereitung künftiger Aktivitäten, insbesondere von Tagungen und Publikationen. Dabei steht für uns der 17. Internationale Kongreß der Geschichtswissenschaften in Madrid vom 26. August bis 2. September 1990 im Vordergrund unserer Überlegungen. Es wäre wichtig, daß wir möglichst zahlreich dort vertreten sind. Ich möchte deshalb alle Mitglieder unserer Gesellschaft darum bitten, an dem Kongreß teilzunehmen, wenn Sie es ermöglichen können. Bei frühzeitiger Anmeldung gelten ermäßigte Teilnahmegebühren. Als Organisme International Affilié des Welthistorikerverbandes hat unsere Gesellschaft Anspruch auf drei Halbtage, an denen wir unser Eigenprogramm durchführen können. Leider sind uns bisher weder bestimmte Räume, noch bestimmte Zeiten zugeteilt worden. Wir können aber zusätzliche Räume in einem Madrider Studienzentrum für Sekundarlehrer benutzen, über die ein spanischer Kollege aus unseren Reihen verfügt. Demgemäß werden wir auf jeden Fall die vorbereiteten Veranstaltungen durchführen.

Die derzeit 20 Referenten aus 14 verschiedenen Staaten, zu denen voraussichtlich noch einige iberamerikanische Refe-

renten hinzukommen werden, liefern ihre Beiträge vorher ab, so daß sie zu Tagungsbeginn bereits kopiert vorliegen, in Madrid selbst gibt jeder Referent nur noch ein 10-Minuten-Statement zu seinem Thema ab. Dann soll diskutiert werden. Die Veröffentlichung der Ergebnisse soll in einem Band des Georg-Eckert-Instituts für internationale Schulbuchforschung erfolgen, und zwar auf englisch, während in Madrid selbst, den Beschlüssen unserer Gesellschaft gemäß, jeder Deutsch, Englisch oder Französisch, in diesem Falle auch Spanisch, sprechen kann. Wie Sie aus nachfolgendem Programmwurf ersehen, teilt sich unser Gesamtprogramm in einen mentalitätsgeschichtlichen Teil und in einen auf schulischen Geschichtsunterricht ausgerichteten Teil, und es sind ungefähr gleich viele Beiträge für diese beiden Themenbereiche angemeldet. Wenn es uns gelingt, dieses Programm ohne wesentliche Abstriche durchzuführen, wird vor den Augen und Ohren einer weltweiten Fachöffentlichkeit deutlich, daß Geschichtsdidaktik als Wissenschaft vom Geschichtsbewußtsein zu einem der großen Themen des Kongresses wesentliche Aussagen zu machen hat, und wir können nur hoffen, daß einiges von unseren Arbeitsergebnissen in den schulischen Geschichtsunterricht und insbesondere in die Geschichtslehrerausbildung eingeht.

Bereits Anfang des Jahres 1990 soll bei Kraus International in New York die zweite Auflage der internationalen Bibliographie Didaktik der Geschichte in englischer Sprache erscheinen, herausgegeben von G. Mork, K. Pellens, S. Quandt und H. Süßmuth. Es erscheint mir wichtig, daß sich alle Mitglieder unserer Gesellschaft bei ihren Institutionen dafür einsetzen, daß der Band möglichst in mehreren Exemplaren beschafft wird und nicht lediglich in einer Bibliothek verschwindet, sondern in Forschung und Lehre benutzt wird. -

In dieser Nummer unserer MITTEILUNGEN wendet sich Kollege P. Ziegler, Schweiz, als unser Wahlleiter an Sie: die nächsten Vorstandswahlen stehen satzungsgemäß an und sollen so durchgeführt werden, daß der erste Wahlgang bis zum Welthistorikerkongreß im August/September 1990 abgeschlossen ist. Wir wollen in Madrid eine Mitgliederversammlung abhalten,

deren Ort und Zeit noch näher bekanntgegeben wird, um über Etat- und Satzungsfragen zu beschließen und weitere Aktivitäten unserer Gesellschaft im größeren Kreise besprechen zu können. Dort soll das Ergebnis des ersten Wahlganges bekannt gegeben werden. Im dann nötigen zweiten Wahlgang werden nur noch die beiden Vorsitzenden (Präsidenten) gewählt.

Wenn ich, wie ich im Vorstand bereits mehrfach angekündigt habe, bei den nächsten Wahlen nicht mehr für den Vorsitz kandidiere, auch nicht für einen Vorstandssitz, so nicht aus Altersschwäche oder Arbeitsunwilligkeit, sondern weil ich nach zehn Jahren Tätigkeit als Präsident unserer Gesellschaft der Überzeugung bin, daß es besser ist, wenn jetzt die nächste "Generation" - ich denke an die 10 bis 20 Jahre Jüngeren - die Verantwortung übernimmt. Selbstverständlich werde ich der Gesellschaft weiterhin verbunden bleiben und mich für ihre Anliegen auch in Zukunft einsetzen. -

Im September 1990 besteht auch für "westliche" Kollegen die Möglichkeit, in Thorn an der Konferenz der sozialistischen Länder über Fragen der Geschichtsdidaktik teilzunehmen.

Wer aus unserer Gesellschaft hieran interessiert ist, möge sich, bitte, an Kollegen J. Centkowski, Warschau, wenden. - Für Ende September 1991 ist wieder ein internationales Kolloquium in Schleswig-Holstein (Bundesrepublik Deutschland) vorgesehen, vielleicht auch eine größere Tagung vorher oder nachher im März 1991 bzw. 1992 in Berlin. In Schleswig-Holstein soll im kleineren Kreise über historische Allgemeinbildung, das Tutzinger Thema dieses Jahres, weiter diskutiert werden, in Berlin würden wohl Medien- und Methodenfragen in diesem Zusammenhange im Vordergrund stehen. Endgültige Klärungen müssen erst noch im Laufe der nächsten Monate erfolgen. Schon heute aber frage ich an, wer von Ihnen an der Berliner Tagung interessiert und in der Lage wäre, auf eigene Kosten oder auf Kosten seiner Institution dorthin zu fahren. Unterbringung und Verpflegung sind an Ort und Stelle frei. Wer von Ihnen zu den genannten Bedingungen teilzunehmen interessiert ist, möge mir das, bitte, mitteilen, damit



wir bei Versand der Einladungen nach Möglichkeit auf solche Wünsche Rücksicht nehmen können.

Ich hoffe, dieser Bericht stärkt in Ihnen allen die Überzeugung, daß unsere Gesellschaft aktiv und lebendig ist, daß sie gerade in unserer Zeit bedeutende Aufgaben und Wirkungsmöglichkeiten sieht und daß sie jedem ihrer Mitglieder die Mitarbeit ermöglichen möchte.

Walter Fürnrohr

Nachtrag:

In unsern "Mitteilungen", 8. Jg. ( 1987 ) 78 f., hat Henri Moniot auf Französisch über die Tagung unserer GESELLSCHAFT in Leck berichtet. Endlich liegt nun die Tagungsdokumentation vor:

Walter Fürnrohr ( Planung und Gesamtedaktion, Im Auftrag der Internationalen Gesellschaft für Geschichtsdidaktik ), Wesenszüge Europas. Historische Genese und weltweite Ausstrahlung unter geschichtsdidaktischem Aspekt.

Ergebnisse einer internationalen Kolloquiums in der Europäischen Akademie in Leck. Flensburg 1989

ISBN 3-923444-30-3

Der Band enthält auf seinen 192 Seiten die Referate und Diskussionsberichte vieler unserer Mitglieder. Er kostet DM 19.80.

Er muß direkt bestellt werden beim

Institut für Regionale Forschung und Information im  
Deutschen Grenzverein e.V., Waitzstr. 5, D-2390 Flensburg.

Bitte erwähnen Sie bei der Bestellung, daß Sie Mitglied unserer GESELLSCHAFT sind; alle Mitglieder erhalten 25 % Rabatt auf den normalen Preis. - Es wäre zu wünschen, daß möglichst viele Mitglieder den Band auch durch kritische Rezensionen der weiteren wissenschaftlichen Öffentlichkeit vorstellen!

WF